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Nem volt könnyű az elmúlt év: a járvány sok fájdalmat és 
aggodalmat okozott nekünk, megváltoztatta a szokásainkat 
és a kapcsolatainkat. Amikor ritkábban tudunk találkozni a 
rokonainkkal és a barátainkkal, a vírus valahogy egyesíti az 
emberiséget: minden országban, mindenhol a világban az em-
ber egy láthatatlan és veszélyes ellenséggel küzd. Egyszerre, 
együtt jöttünk rá, hogy milyen gyengék vagyunk. Blaise Pas-
cal azt írta az egyik gondolatában: nádszál az ember, semmi 
több, a természet leggyengébbike; de gondolkodó nádszál. 
Nem kell az egész világmindenségnek összefognia ellene, 
hogy összezúzza: egy kis pára, egyetlen csepp víz elegendő 
hozzá, hogy megölje.

„Boldog új évet!” – ezt kívánjuk egymásnak ezekben a na-
pokban.

Mit jelent ez?  Lehet-e boldog ez az esztendő? Lehet-e va-
lóban új?

Pascal folytatja: De még ha eltaposná a mindenség, akkor 
is nemesebb lenne, mint a gyilkosa, mert ő tudja, hogy meg-
hal; a mindenség azonban nem is sejti, hogy mennyivel erő-
sebb nála. (Gondolatok, 347.)

Végtelen az emberi méltóságunk: a rossz körülmények kö-
zepette is keressük az igazságot; a szenvedésben és a féle-
lemben is ki akarjuk fejezni, hogy a gyengeségeink ellenére 
a mindenségnél is nagyobbak vagyunk. És keressük, szünet 
nélkül keressük az élet értelmét, keressük azt, ami nem múlik 
el a mulandó világban.

Isten erre bátorít minket Izajás próféta által; azt mondja 
nekünk, hogy Ő nem közömbös sorsunk iránt, hanem beavat-
kozik az ember életébe: Nézzétek: én valami újat viszek vég-
be, már éppen készülőben van; nem látjátok? Valóban, utat 
csinálok a pusztában, és ösvényt a járatlan földön. (Iz 43,19)

Ez az igazi megújulás, ez a legmélyebb reményünk: Isten 
cselekszik az emberi történelemben és a személyes történe-
tünkben; Isten keres minket és úttá tesz minden körülményt; 
mindenben hív magához.

Keressük az Ő arcát a nehéz napokban, hogy a mieink is 
legyenek Ady Endre szavai:

Mikor elhagytak,
Mikor a lelkem roskadozva vittem,
Csöndesen és váratlanul
Átölelt az Isten
(Az Úr érkezése)

Így valóban boldog, így valóban új lesz az esztendőnk.

Fumagalli Carlo
A Pomázi Szent István Király Plébánia plébániai kormányzója
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Az év legsötétebb napjához közeledve a mi-
niszterelnök bejelentette, januártól a kis- és 
középvállalkozások és az egyéni vállalko-
zók iparűzési adóját a felére csökkentik. 
A  miniszterelnök arra hivatkozva közölte a 
döntést, hogy ezek a vállalkozások a legsé-
rülékenyebbek, és ezek adják a legtöbb mun-
kahelyet az országban. Az önkormányzatok 
ezzel hatalmas összegtől esnek el, ezt enyhí-
tendő a miniszterelnök közölte, a 25 ezer fő 
alatti települések pénzügyi támogatást kap-
nak, a nagyobb önkormányzatok helyzetét 
egyenként tekintik át.

Mi ezzel a bejelentéssel a baj? Egyrészt a 
mostani járvány miatti válság nem minden 
kis- és középvállalkozót lehetetlenített el. 
A  vendéglátásból, turizmusból, előadó-mű-
vészetből stb. élők gyakorlatilag bevétel nél-
kül maradtak, más vállalkozások meg esetleg 
pont a járvány miatt, igencsak jól kerestek. 
(Gondoljunk bele, ennyi FFP szájmaszkot, 
védőfelszerelést, fertőtlenítőszert, egész-
ségügyi eszközöket sosem adtak el). Nem 
irigyeljük őket, örülünk a sikerüknek. Csak 
kérdésként merül fel, hogy akkor miért is 
nem kell fizetniük iparűzési adót? Másrészt 
az iparűzési adó az előző év korrigált nettó 
árbevétele után keletkezett, tehát ha a vál-
lalkozásnak nem nagyon volt 2020-ban árbe-
vétele, akkor nem nagyon kell helyi iparűzési 
adót fizetnie.

De mit kap a helyi vállalkozás az iparűzési 
adóért cserébe? Pomáz Város Önkormányza-
ta 2020. évi költségvetésében 576 millió forint 
helyi iparűzési adót tervezett be. Ez a jelen-
tős összeg az önkormányzat államigazgatá-
si, közigazgatási és közszolgáltatási felada-
tainak kiegészítésének finanszírozását volt 
hivatott fedezni, ami maradt, abból tudunk 
fejleszteni, pályázati önrészt biztosítani.

De nézzük a számokat! 576 millióból 160 
milliót csoportosítunk át a bölcsőde és az 
óvodák fenntartására. Az állam megmondja, 
hogy hogyan kell működtetni, hány gyerek, 

hány csoport, hány dolgozó, a dolgozóknak 
mennyi fizetést kell adni (közalkalmazottak), 
erre ad 349 millió forint támogatást, de az 
nem ennyibe kerül, hanem 520 millióba! Ezt 
egészítjük ki, mert fontosak a bölcsik is és az 
ovik is, hisz az anyuka, apuka el tudjon men-
ni dolgozni pl. a kkv szektorba, a gyereket 
valahova tenni kell napközben.

Kötelező fenntartanunk művelődési házat 
és könyvtárat. Ez 80 millió forintba kerül. Ka-
punk hozzá 23 milliót, hozzáadunk 54 milliót. 
Anyuka, apuka (a gyerekkel) el tudjon menni 
szórakozni, művelődni.

Polgármesteri hivatal, amely jószerével 
állam- és közigazgatási feladatokat végez, 
belekerül 367 millióba, állam megtámogatja 
203 millióval, 159 milliót hozzá kell tennünk 
a helyi adókból. Intézzük, szervezzük a város 
életét, a közszolgáltatásokat.

Szociális Szolgáltatási Központ (benne 
a Védőnői Szolgálat, a Család- és Gyermek-
jóléti Szolgálat, a Nappali ellátás, az Idősgon-
dozás) 200 millióba kerül, ehhez kapunk 98 
milliót és az adókból hozzáteszünk 74 milliót. 
Itt gondoskodnak és látják el az egyedül ma-
radtakat, vagy idős hozzátartozóinkat.

Ha valaki összeadja és nem jön ki a matek, 
az azért van, mert az intézmények saját bevé-
tellel is rendelkeznek, ami összesen 37 millió.

Tehát az 576 millióból máris elköltöttünk 
446 milliót, a többi maradhat fejlesztésre, 
működésre, közterület-fenntartásra, hókot-
rásra, közvilágításra, szociális ellátásra, út és 
városépítésre, stb.

Ha az 576 milliónak a miniszterelnök elen-
gedi a felét, akkor a lakosság választhat, hogy 
mi ne legyen? Bölcsőde, óvoda, művelődési 
ház, SZSZK, Hivatal, ne legyen közvilágítás, ne 
vigyék el a szemetet, ne vágjuk a füvet, ne ko-
torjuk a havat, ne jöjjön a tűzoltó, ha baj van, 
ne legyen orvosi ügyelet? Ja, mi nem vagyunk 
25 ezer lakos fölötti település, így ez ránk mind 
nem is igaz, mert az állam kompenzál? Akkor 
miért is engedi el? Ez nem állami bevétel! Köze 
nincs hozzá! A gazdaság és az emberek meg-
segítésére? Akkor talán csökkenteni kellene a 
27%-os áfát, a társasági adót, a járulékokat.

Az év egyik legsötétebb napján tett beje-
lentések sötét korokat idéznek. Megcsúfol-
tuk a rendszerváltást, a Kormány visszave-
zeti az országot a tanácsrendszerbe. Annak 
is a legsötétebb időszakába. Ezért december 
23-án 19–20 óra között a városháza előtt mi 
is kikapcsoljuk a díszkivilágítást, ezzel tilta-
kozva a szégyenteljes kormányzati szándék 
ellen. Kapcsolja le Ön is!

Leidinger István
polgármester

A Pomázi Művelődési Ház és Könyvtár 4 év-
szakos fotópályázatot hirdet az épület belső 
tereinek megszépülése céljából.

PÁLYÁZATI FELTÉTELEK:
• A pályázaton kizárólag pomázi lakosok, 

illetve pomázi kötődésű pályázók vehetnek 
részt. (16 év alatti pályázók esetében szülői 
beleegyező nyilatkozat szükséges.)

• A pályázaton kizárólag Pomázról készült, 
téli fotók elkészítésével lehet részt venni.

• Egy pályázó 1 pályaművet küldhet be.
• A pályázó nyilatkozatban elismeri, hogy a 

pályamű szerzői jogai őt illetik.

• Csak olyan pályamű küldhető be, amely 
a feltöltés után nem sérti más személyiségi 
és szerzői jogait, illetve rendelkezik a fotón 
látható személyek hozzájárulásával.

• A nyertes pályaműveket benyújtó pályá-
zókkal a Pomázi Művelődési Ház és Könyvtár 
felhasználási szerződést köt, melyben a pá-
lyázó területileg korlátlan időtartamra szóló, 
teljes körű, ingyenes, kizárólagos felhaszná-
lási jogot enged át a szervező részére.

• Valamennyi fenti felhasználási jog biz-
tosításának célja, hogy a pályázat tárgyát 
és célját népszerűsítse, továbbá hogy a pá-
lyaművek a nagyközönség számára is be-
mutatásra kerülhessenek. Ideértve többek 

között a kiadványok megjelentetését és a 
kiállítások szervezését is.

ÉRTÉKELÉS:
A beérkezett pályaműveket 5 fős zsűri 

bírálja el. A legjobb pályaművek a Pomázi 
Művelődési Ház megújult belső terét fogják 
díszíteni. Az intézmény facebook oldalán 
meghirdetett internetes szavazás győztese 
közönségdíjban részesül.

NEVEZÉSI HATÁRIDŐ:
2021. január 31.
A pályaműveket a fotopalyazat.pmhk@

gmail.com e-mail címre várjuk.

Mennyi az annyi?

Négy évszakos fotópályázatot hirdet a Művelődési Ház
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Milyen feladatkörei vannak a bizott-
ságnak?

Két nagy rendelet tartozik hozzánk, amit 
több-kevesebb sikerrel próbálunk górcső alá 
venni. Ezek a szociális bérlakás és a telepü-
léstámogatási rendszerről szóló rendeletünk. 
Az utóbbihoz több téma is csatlakozik, de 
alapvetően a helyben élők pénzügyi támoga-
tásával foglalkozik. A bizottságnak két kül-
sős tagja Szegezdi Gabriella és Becze Ákos. 
Belsős tagja pedig Kiss László, Sarkadi Attila 
és jómagam. Nagy tervekkel és lelkesedéssel 
készítettük el az éves munkatervünket, aztán 
a vírushelyzet szépen keresztbe húzta azt.

A város szociális bérlakásai milyen 
kérdéseket vetettek fel?

Az elmúlt 15 évben nem igazán ellenőrizték 
ezeket a lakásokat. Nagyjából 40 bérlakása 
van az önkormányzatnak, de azok használa-
tára határozatlan idejű szerződések vannak. 
Így nem nagyon van mozgástere az önkor-
mányzatnak. A következő években az egész 
szerződéses rendszer átgondolásra szorul. 
Illetve meg kell nézni, milyen állapotban van-
nak ezek a lakások. Már belevágtunk a laká-
sok felmérésébe, de a vírus miatt ez is kicsit 
megakadt. Emellett óriási fegyvertény lenne 
egy krízislakás kialakítása, mert ilyen egyelő-
re nincs a városban. Ezt akár rövid időre ki 
tudnánk adni azoknak, akikkel valamilyen 
rendkívüli esemény történt, a közelmúltban 
például ilyen volt egy lakástűzeset.

A 40 bérlakás milyen állapotban 
van?

Leginkább a város közepén helyezkednek el, 
a Beniczky utca, Tavasz utca és környékén. 
Egyelőre a Beniczky utcaiakat néztük meg, 
de azt mondhatjuk, hogy szinte mindenhol 
lenne az önkormányzatnak javítani valója, 
például lecsúszott cserép, beázott tető. Per-
sze nagy kérdés, hogy ki és miből tudja majd 
mindezt megcsinálni? Ebben kell majd na-
gyot lépnünk az elkövetkezendőkben, a város 
próbál is tenni ez ügyben.

Milyen ötleteik vannak a település-
támogatási rendelet átalakítására?

Többek között szeretnénk egy rendeletmó-
dosítást a tüzelőtámogatás változtatása 
kapcsán. Más utat választanánk, mint az 
eddigi. Tehát nem a 45 ezer forintot adnánk 
oda, hanem konkrétabbá tennénk ezeket a 
támogatásokat. Például, aki fával fűt, annak 

tűzifát adnánk. Elmozdultunk olyan irány-
ba is, hogy legyen krízissegély, ha valakinek 
mondjuk 5000 forintra lenne szüksége, mert 
adott hónapban megszorult és nem tudja 
kiváltani a gyógyszerét, ne kelljen egy egész 
hivatali struktúrán keresztül mennie. Ilyen-
kor be tudjon menni a családsegítőhöz, és 
a tagintézményvezetőnek legyen arra jogo-
sultsága, hogy kiutaljon ekkora összeget. 
Illetve nincsenek olyan támogatási formák, 
amiket rendkívüli esetben vagy méltányos-
ságból tud a képviselő-testület a rászorulók-
nak adni. Ezeket a formákat a jövőben bele 
kell vennünk a rendeletünkbe. Azt is mindig 
megdöbbenve mondom, hogy egy 18 ezer fős 
településen éves szinten 7 fő kap rendszeres 
gyógyszertámogatást. Valamilyen formában 
ebben rendet kell tenni, hogy ténylegesen el-
jussunk a rászorultakhoz, és az információ is 
eljusson hozzájuk.

A városi szociális intézményekkel 
milyen az együttműködés?

Aktív és jó, az SZSZK vezetőjével és a tagin-
tézményvezetőkkel is jó a kapcsolatunk. Az 
elképzelések és a gondolatok nem mindig 
találkoznak, de ez természetes. Évközben az 
SZSZK-nál sikerült a létszámot egy házi se-
gítségnyújtóval bővíteni, jövőre pedig szeret-
nénk, ha egy szociális asszisztenst is tudnánk 
foglalkoztatni.

A járványhelyzet szociálisan meny-
nyire érintette a várost?

Az első hullámban jobban ráláttunk erre a 
kérdésre. Nincsenek konkrét információ-
ink, híreink. Tavasszal egy önkéntes csapat 
az SZSZK dolgozói mellett viszonylag jól és 
gyorsan tudtak reagálni az idősek kéréseire. 
A Humánszolgáltatási osztályra is érkeztek 
külön kérelmek, hogy a munkahelyük elvesz-
tése miatt nem tudták kifizetni a számlái-
kat az emberek. Ezek száma elenyésző volt. 
A  mostani hullámra azt mondanám, hogy 
szinte egyáltalán nem látunk rá. Egy-két se-
gítségkérés jön a hivatal felé, hogy karantén-
ban van az illető és nem tud kihez fordulni, 
ezért segítsünk neki.

Milyen Pomázon a szociális helyzet? 
Mik a legfőbb problémák?

3000 fő körül mozog a 65 éven felüliek szá-
ma a városunkban, vagyis igen magas az 
idősek száma, ezért a velük való foglalkozás 
fontos lenne. Az SZSZK lehetőségei ehhez 
korlátozottak. 3-4 házi segítségnyújtónk van, 

és 20 főt tud a nappali idősklub foglalkoz-
tatni. A 3000-hez képest ez alacsony szám. 
A terveink között szerepel a jelzőrendszeres 
házi segítségnyújtás beindítása is. Fontos 
lenne az utcai szociális munka fejlesztése. Itt 
nem kifejezetten a hajléktalanokra gondolok 
– hiszen Pomázon viszonylag kevés utcán élő 
hajléktalanunk van – hanem sokkal inkább 
az ifjúsági szociális munkára. Jelen lenni az 
utcákon, tereken, kapcsolatba lépni a fiata-
lokkal, az utcai drogfogyasztást is megelőzve 
ezzel. Szegénység és rászorultság szempont-
jából nagyon érdekes képet mutat Pomáz. 
Nincs egy letisztult, elkülönült szegény része 
a városnak. Azt látjuk, hogy van egy rende-
zett porta, mellette egy rendezetlenebb vagy 
szegényesebb ház. Azt gondolom, hogy jelen 
van a szegénység Pomázon, tovább menve, 
akár a mélyszegénység is jelen van egy-egy 
család életében. Jó lenne őket hathatósan 
segíteni.

Nagy Szilvia

Más utat választunk
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Pomáz legfőbb szociális kérdéseiről beszélgettünk Sipos Zoltánnal, a Szociális- és Egészségügyi Bizottság elnökével. Arról, 
hogy jelen van-e a szegénység a városban, milyen eszközökkel lehet a rászorulók segítéséről szóló rendeletet megreformálni, 
a település szociális bérlakásprogramját felülvizsgálni, illetve az utcai szociális munka fontosságáról.
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Tisztelt Adózóink!
Az egyes adótörvények módosításáról szó-
ló 2020. évi CXVIII. törvény értelmében 
2021. január 1-jétől több adózást érintő 
változás lép hatályba.

Gépjárműadóval kapcsolatos 
változások
2021. január 1-jétől a gépjárműadóval 
kapcsolatos adóhatósági feladatokat 
a Nemzeti Adó- és Vámhatóság (NAV) 
látja el.

A 2020. január 1-jét megelőző időszakra eső gépjárműadó 
ügyekben továbbra is az önkormányzati adóhatóság az illetékes. 
A 2020. december 31-ig fennálló adókötelezettségek megállapítását, 
ezen időszak adójának beszedését, végrehajtását továbbra is az ön-
kormányzat adóhatósága végzi.

Általánosságban a gépjármű tulajdonosoknak és üzembentar-
tóknak továbbra sem kell majd a változásokról adatbejelentést 
tenni az állami adóhatóság felé.

Az önkormányzati adóhatóság adatot szolgáltat az állami adó-
hatóság számára a 2020. december 31-én nyilvántartott adómentes 
gépjárművekről, így ezekről az adózóknak külön bejelentést nem kell 
tenni. 2021. január 1-jét követően az új mentességekről és adó-
kedvezményekről azonban kizárólag az adózó bejelentéséből ér-
tesülhet az állami adóhatóság.

A 2021. évi adóelőírásokat tartalmazó határozatokat az állami adó-
hatóság postázza az érintetteknek.

 Helyi iparűzési adóval kapcsolatos változások
2021. január 1-jétől csak az állami adóhatóságnál lehet benyújta-
ni a helyi iparűzési adó (HIPA) bevallásokat, javításokat és önel-
lenőrzéseket (ÁNYK).

Az E-Önkormányzat Portálról (https://ohp-20.asp.lgov.hu/nyitolap) 
a helyi iparűzési adó bevallások 2021. januárjától nem lesznek benyújt-
hatók.

Kizárólag az egyéni vállalkozónak nem 
minősülő magánszemély iparűzési adóalany 
az iparűzési adóbevallási nyomtatványt 
papíralapon is benyújthatja, tekintve, hogy 
nem köteles az elektronikus kapcsolattar-
tásra. A papíralapú bevallást az önkormány-
zati adóhatóság felé kell benyújtani.

Az iparűzési adóbevallás feldolgo-
zása, esetleges javítása továbbra is az 
önkormányzati adóhatóságnál történik. 
Az adót, adóelőleget továbbra is az ön-
kormányzat számlájára kell megfizetni.

A kisadózó vállalkozások tételes adója hatálya alá tartozó vállalko-
zó a Htv. 39/B.§ (3) bekezdése szerinti tételes adóalap-megállapítás 
választását továbbra is az E-Önkormányzat Portálon köteles be-
jelenteni az önkormányzati adóhatóság felé a kisadózó vállalkozá-
sok tételes adójának hatálya alá tartozás kezdő napjától számított 45 
napon belül vagy február 15-ig.

Megszűnik az építőipari tevékenység után fennálló ideiglenes 
helyi iparűzési adókötelezettség, ugyanakkor továbbra is megmarad 
az a Htv-beli rendelkezés, mely szerint azon vállalkozásnak, amely 
valamely településen adóéven belül 180 napot meghaladóan vé-
gez építőipari tevékenységet az adott településen állandó jellegű 
iparűzési adókötelezettséget eredményező telephelye jön létre.

 Építmény és telekadóval kapcsolatos változások
Pomáz Város Önkormányzata Képviselő-testületének a helyi adókról 
szóló 26/2011. (XII.1.) önkormányzati rendelet módosításáról szó-
ló 25/2020. (XI.02.) önkormányzati rendelete nem lép hatályba, így 
2021. évben továbbra is a 2020. évivel azonos mértékű építmény és 
telekadót kell az adózóknak megfizetni, illetve továbbra is mente-
sül a telekadó alól a külterületi telek.

Az önkormányzati rendelet építmény és telekadó kedvezményt 
és mentességet meghatározó rendelkezései nem vonatkoznak a 
vállalkozó üzleti célt szolgáló telkére és építményére.

 Önkormányzati Adóhatóság

2020. november 26-án egy kölyökkutya emésztőgödörbe esett Pomá-
zon a Beniczky utcán egy családi ház udvarán. A tűzoltók mentőkötél 
és kéziszerszámok segítségével kiemelték a fiatal állatot, aki szemlá-
tomást sértetlenül megúszta a szerencsétlen balesetet.

November 28-án Csobánkán a Pataksor utcában keletkezett felte-
hetően elektromos tűz egy családi ház pincéjében. A füst a lépcső-
házon keresztül a lakótérbe is bejutott, ezért a kiérkező pomázi ön-
kéntes tűzoltók és a szentendrei tűzoltók mentőálarcban két felnőttet 
kimenekítettek. A mentők megvizsgálták őket, nem szenvedtek sérü-
lést. A pincében lévő tüzet a rajok egy vízsugárral eloltották.

A következő nap az esti órákban egy személyautó fejtetőre borult 
Pomáz és Pilisszentkereszt között. A benne utazó két fő ki tudott 
szállni, a mentők megvizsgálták őket, nem sérültek. A jármű az egyik 
sávban forgalmi akadályt képezett, ezért a tűzoltók azt kerekeire ál-
lították.

December 5-én Csobánka és Pilisvörösvár között, a lovardánál bo-
rult fejtetőre egy személyjármű. A benne utazó két fő ki tudott szállni. 
A kiérkező mentők megállapítása szerint egyikük könnyű sérüléseket 
szenvedett, ezért őt kórházba szállították. A másik utas nem sérült. 
A  rendőrségi helyszínelés után a tűzoltók a járművet kerekeire állí-
tották.

December 6-án sokkal súlyosabb baleset történt Pilisszentkereszt 
és a csobánkai elágazás között. Egy kisbusz és egy személygépkocsi 

ütközött frontálisan. A kisbuszban 4 felnőtt és 4 gyermek utazott, kö-
zülük 2 fő könnyebb sérüléseket szenvedett, őket a mentők kórházba 
szállították. A személygépkocsiban egy fő utazott, aki a járművébe be-
szorult. A pomázi tűzoltók feszítő-vágóval a beszorult sérültet kisza-
badították, majd kiemelték, és a mentőknek átadták. A mentők súlyos 
sérülésekkel szállították kórházba.

2021. évi adóváltozások

Szemelvények a tűzoltóság eseményeiből
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  Kisbusz és személygépkocsi ütközött a Kiskovácsi Kórháznál



önkormányzatunk

Átsuhant a Mikulás a városon
A pandémia miatt decemberben le kellett mondani a megszokott Mi-
kulás napi ünnepséget a városban. Így a gyerekeknek vidámságot és 
boldogságot hozva, a település utcáin, az óvodák, a bölcsi és az isko-
lák előtt meg-megállva végigsuhant a Mikulás, akivel aztán december 
6-án online is lehetett beszélgetni.

Betlehemi láng Pomázon
Betlehem-Bécs-Gödöllő-Po-
máz útvonalon érkezett a láng 
Pomázra, amivel a városháza 
előtti adventi koszorú gyertyá-
it is meggyújtották. Az épület 
bejáratánál elhelyezett tartó-
ban lévő gyertyáról, bárki vi-
hetett az otthonába is a betle-
hemi lángból. Hazánkba 1991 
óta jut el az adventi időszak-
ban a betlehemi láng, amelyet 
a Születés Templomában lévő 
örökmécsesről gyújtanak meg.
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  Decemberben megkapta a használatbavételi engedélyt a Béke utcai új 
bölcsőde. Az intézménybe megérkeztek a bútorok, játékok is.

Önkormányzati képviselőink elérhetőségei:
Kiss László 1. választókerület

Leidinger István 2. választókerület

Ország István 3. választókerület

Siklódi Csilla 4. választókerület

Andrásné Murányi Borbála 5. választókerület

Nagy István 6. választókerület

Hardi Péter 7. választókerület

Sipos Zoltán 8. választókerület

Kósa Anikó  kompenzációs lista

Rédei Imre  kompenzációs lista

Sarkadi Attila  kompenzációs lista

📧 kiss.laszlo.1vk@gmail.com 📞 70/633-4378

Fogadóóra: előzetes egyeztetés alapján

📧 polgarmester@pomaz.hu 📞 20/951-4420

Fogadóóra: e-mailes vagy telefonos egyeztetés alapján

📧 orszag.istvan.3vk@gmail.com 📞 30/846-7310

Fogadóóra:
előzetes egyeztetés alapján

📧 siklodi.csilla.4vk@gmail.com 📞 70/489-7047

Fogadóóra: 
előzetes egyeztetés alapján

📧 borbala@andrasek.hu 📞 20/968-9811

Fogadóóra: minden hónap utolsó keddje, 18 órától 
a Művelődési Házban

📧 6.ker2019@gmail.com 📞 20/498-5672

Fogadóóra:
telefonos egyeztetés alapján

📧 csikovar@gmail.com 📞 20/336-1252

Fogadóóra:
egyeztetést követően

📧 zoltan.sipos.pomaz@gmail.com 📞 20/294-4498

Fogadóóra:
előzetes egyeztetés alapján

📧 kaniko0113@gmail.com 📞 20/398-8988

Fogadóóra: minden hónap első keddjén 18–19 óra között 
a Művelődési Házban

📧 imredei60@gmail.com 📞 20/928-9718

Fogadóóra: minden hónap első keddjén 18–19 óra között 
a Művelődési Házban

📧 sarkadia6406@gmail.com 📞 26/328-833

Fogadóóra: minden hónap első keddjén 18–19 óra között 
a Művelődési Házban

Nagy István képviselő, 
Pomáz 6. választókerület

Hardi Péter – Pomázért

Siklódi Csilla képviselő,
Pomáz 4. választókerület

Ország István képviselő, 
Pomáz 3. választókerület

Figyelem!
A tárolóban található útszóró sót Pomáz Város Önkormányzatának 
12/2018 (IV.19) rendelete* értelmében az úttesten kívül más felület 
(járdafelületek, kocsibeálló, hidak, gyalogos forgalomra fenntartott felü-
letek, térburkolatok) síkosság mentesítésére használni 

TILOS! 
Környezetvédelmi és Természetvédelmi Bizottság 

* A környezetvédő sózáshoz szükséges rendeletmódosítás folyamatban van.



A nyár végén, augusztus 22-én rendezett a 
Roma Nemzetiségi Önkormányzat egy nagyon 
jól sikerült utcabált. Október elején pedig részt 
vettünk a másik két nemzetiségi önkormányzat-
tal közösen szervezett szüreti felvonuláson és 
bálon. Több tervezett programunkat a korona-
vírus-járvány miatt sajnos le kellett mondani.

Támogattuk az idős romákat, a nagycsa-
ládosokat és a rászorulókat. Ellátogatott a 
Mikulás a gyerekekhez, Karácsonykor pedig 
élelmiszerosztást szerveztünk.

Jungwirth Sándor
PRNÖ elnök

A rendkívüli vírushelyzet ellenére visszafo-
gottan ugyan, de néhány eseményt megtar-
tottunk. Október végén a hagyományteremtő 
„Koch-Tag” sváb ételfőzés volt a szabadban. 
„Rindgulaschmitnudel”-t, egy üstnyi ételt tá-
laltunk vasárnapi ebédnek, utána pedig házi 
krémest és süteményeket. Hagyományterem-
tő volt, az biztos.

A hagyományőrző Márton-napot nagyon 
le kellett csonkítani, de a német nyelvű mi-
sét a Szent István Katolikus templomban a 
Gödről érkezett Imre atya megtartotta, és a 
német kórus énekelte a betétdalokat. Csodá-
latos volt. A német iskolások is rendhagyóan, 
lampionos kiállítást csináltak az iskola pincé-
jében, remek ötlet volt és igen látványos.

Már hagyomány, hogy a német közösség 70 
éves és annál idősebb tagjait megajándékoz-
zuk sváb jellegű adventi koszorúval és egy kis 
édességgel. Ezt az idén sem engedtük el, min-
denkinek házhoz vittük az ajándékot. Hálásak 
voltak, hogy nem feledkeztünk meg róluk.

Hosszú évek óta a német testvértelepü-
lés Oberhausen-Rheinhausen delegációként 
hozta el Pomázra a gyerekeknek a cipődo-
bozos ajándékokat. Az idén a járvány ezt is 
lehetetlenné tette. A PNNÖ testülete ezért 
olyan határozatot hozott, hogy a német is-
kolás és óvodás gyerekeket meglepjük, és a 
mi Mikulásunk és rénszarvasok viszik el az 
ajándékot nekik. Jól sikerült a meglepetés, a 
gyerekek örömmel üdvözölték a télapót.

A lehetetlen helyzet ellenére Ober-
hausen-Rheinhausen polgármestere megol-
dást talált rá, hogy a gyerekeket Pomázon az 

idén is meg tudják ajándékozni. Martin Büch-
ner polgármester a német egyesület tagjaival 
közösen „Adományt” küldött a Szent Miklós 
Alapítványnak és azt felhasználva készültek 
el a Cipődobozos ajándékok a Karitász-ház-
ban. Ez óriási munka volt, a vásárlásba a 
párommal együtt segítettünk Földi Klárának. 
Az egyterű autónk színültig volt édességgel 
és apró ajándékokkal, ezeket pakolták a 
karitász önkéntesei a dobozokba. A Miku-
lás érkezéséig néhány óránk volt arra, hogy 
szortírozzuk a csomagokat név, kor és család 
szerint. Mire a gyerekek érkeztek, minden ké-
szen állt, hogy a Mikulás oszthassa a boldog 
gyerekeknek az ajándékokat.

Ezúton is hálásan köszönjük Martin Büch-
ner polgármesternek és német barátainknak 
azt az adományt, ami óriási örömet okozott a 
gyerekeknek Pomázon.

Varga Györgyné Selley Mária
PNNÖ elnök

Január 13-án megrendeztük a hagyományos 
szerb szilvesztert, amelyen nem várt szám-
ban jelentek meg a vendégek. A zenét a Zora 
zenekar játszotta, meglepetésként pedig a 
Gucsa Partyzans szerb fúvószenekar szóra-
koztatta a közönséget. Hajnali 3-ig tartott a 
bál, amelyet Pomáz város polgármestere nyi-
tott meg.

Együttműködési megállapodást kötöttünk 
a Budakalászi, Szentendrei, Csobánkai Szerb 
Nemzetiségi Önkormányzatokkal. Az együtt-
működés célja egymás munkájának segíté-
se, tapasztalatcsere, közös rendezvények, 
zarándokutak megszervezése, programjaink 
összehangolása.

Felvállaltuk a 2020-as szerb kalendáriu-
mok (Srpski kalendar) beszerzésében és szét-
osztásában való közreműködést a helyi szerb 
közösség tagjai között. A szétosztás minden 
évben a hagyományosan megrendezett öko-
nomikus hét keretein belül történik meg.

Júliusban kezdődött a PSZNÖ Beniczky 
utcai irodájának a felújítása (festés, fűtés-
rendszer átalakítása, ajtócsere). Pályázat ke-
retében 1 millió forintot sikerült erre a célra 
nyerni.

A nyáron megalakult a PSZNÖ Oktatási 
és Kulturális Bizottsága, ami a Pomázi Szerb 
Ortodox Egyháznak a templom belső festé-
séhez 500.000 forint támogatást ítélt meg. 
Támogatást kapott a helyi nemzetiségi kul-
túrát ápoló Opanke és a zeneiskola népzenei 
tagozata.

Szeptemberben folytattuk azt a hagyo-
mányt, miszerint a pomázi szerb nemzetiségi 
gyerekeket iskolakezdési támogatásban ré-
szesíti a PSZNÖ. A támogatást összesen 11 
gyerek kapta meg. Önkormányzatunk nagy 
hangsúlyt fektet az óvodai és iskolai anya-
nyelvi oktatás elősegítésére, fejlesztésére, így 

2020-ban is támogattuk a helyi szerb nyelvű 
kiegészítő oktatásban résztvevőket. A Mé-
hecske csoport részére támogatás keretén 
belül a gyerekeknek szerb néptánc és népdal 
tanulásához szükséges hangtechnikai eszkö-
zöket biztosítunk.

Október 3-án a Teleki-Wattay Kastélyban a 
3 helyi nemzetiségi önkormányzat és Pomáz 
Város Önkormányzata együttműködésével 
közösen rendeztük meg a szüreti felvonulást 
és bált. A felvonulás a pomázi felvégen indult 
lovas szekerekkel, zenével és tánccal. A szerb 
lakta részen (Piac tér) zenével, borral és po-
gácsával vártuk a vendégeket, szerb népvi-
seletben, ahol a Zora zenekar húzta a talpa-
lávalót és az Opanke Szerb Hagyományőrző 
Kulturális Egyesület autentikus népviselet-
ben táncoltatta meg a közönséget.

December 18-án a vírushelyzet miatt nem 
tudtuk megrendezni a szerb Mikulás ünnep-
séget, ezért a csomagokat a „Deda Mraz” 
kíséretében személyesen vittük ki a szerb 
gyermekekhez.

Krunityné Sosity Anica
PSZNÖ elnök

Elindult a munka a roma önkormányzatnál is

Nem állt le az élet a német közösségben

Tevékeny évünk volt
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Több, mint 10 éve beszélgettünk egy 
volt osztálytársunkkal arról, hogy te 
vagy az egyetlen, aki megvalósította 
a gyerekkori álmát, és színésznő lett. 
Most mégis más szerepbe bújsz?

Igen, valóban mindig színésznő szerettem 
volna lenni, mégis azt érzem, hogy most ér-
keztem meg igazán. A színészetben, éneklés-
ben, forgatásban ki tudom élni a gyerekkori 
álmaimat, feltöltődést nyújtanak a számom-
ra, viszont azzal, hogy elnyertem ezt a pozíci-
ót rákerült a hab a tortára. Olyan puzzle da-
rab került a helyére, amitől teljesnek érzem 
magam.

Hogy igazgatod tovább az életed 
több szeletét?

A Madách Színházban játszom sok darab-
ban, de már jeleztem nekik, hogy ezek kö-
zül többet le fogok adni. Egy-két darabban 

továbbra is játszom majd, de a színházat 
most szeretném egy picit háttérbe szorítani. 
A Jóban Rosszban sorozat forgatása folya-
matosan megy, de ezt könnyen össze tudom 
egyeztetni az igazgatói teendőimmel. Tehát 
ugyanúgy megy a forgatás, a színészet, és 
egy pillanat alatt össze is állt minden. Most 
van az a pillanat, amikor elmondhatom, hogy 
az életem minden szelete a helyére került.

Felnőttünk…

Igen, szerettem volna megérkezni.

Meg hazaérkezni, hiszen a családi 
háttered is ideköt.

Engem ez már régóta motivált. Pár évet éltem 
Budapesten, de amikor a férjemmel eldöntöt-
tük, hogy családot szeretnénk alapítani, nem 
volt kérdés, hogy hazaköltözünk Pomázra. 
Szerettünk volna a családom közelében len-
ni. Tulajdonképpen ma is a gyerekkori ottho-
nomban élek, csak teljesen át lett alakítva. 
Nagyon szép emlékeim vannak a gyerekko-
romból, abban az időben sokkal nagyobb 
volt a közösségi élet. Sokszor mesélem, hogy 
amikor kicsi voltam, és megkérdeztem a szü-
leimet valakiről, hogy kicsoda, akkor nem 
csak megmondták, hogy ki ő, hanem történe-
tek is szóltak róla. Az utóbbi időben sajnos 
már nem biztos, hogy ez így van. Ezt is meg 
szeretném változtatni a Művelődési Házzal. 
Szeretném, ha a kislányomnak is ilyen élmé-
nyei lennének, és az idelátogató felnőttek-
nek, és az ő gyermekeiknek is.

Milyen terveid vannak, hogy ez meg-
valósulhasson?

Az a vágyam, hogy a MűvHáz egy olyan köz-
ponti hely legyen, ahol szuper programok 
vannak. Szeretném, ha minél hamarabb üze-
melne a büfé, hogy legyen egy olyan kultúr 
kávézó, ahol nyugodtan le lehet ülni, beszél-
getni. Már elkezdtünk egy játszósarkot is ki-
alakítani a munkatársakkal. Összességében 
azt szeretném, hogy legyen egy olyan közös-
ségi tér, ahol beszélgethetünk, elkávézgatha-
tunk, de bemehetünk egy előadásra, kézmű-
ves foglalkozásra, vagy akár tornára is.

Tehát elindult kívül-belül a megúju-
lás?

Amíg zárva vagyunk a járvány miatt, a belső 
rendszerünk átalakulása zajlik és szépítke-
zünk. Nagyon szeretném, ha a termeink te-
matikusak lennének, például kézműves vagy 

oktatóterem. Emellett elő kell készítenünk a 
jövő évi munkatervet is. Ebben azért vagyunk 
nehéz helyzetben, mert nem tudjuk, hogy mi-
kortól nyithat ki a ház. Addig egyelőre online 
működünk. Januárban szeretnénk beindítani 
egy online tehetségkutatót, decemberben 
pedig kiírtunk egy 4 évszakos fotópályáza-
tot, mert szeretnénk, hogy a belső tereink 
úgy szépüljenek meg, hogy a pályázaton 
nyertes képek díszítsék a falainkat. Abban 
bízom, hogy mire a tehetségkutató eljut a fi-
náléhoz, azt már nem csak online lehet majd 
megrendezni. Amint szabad az út, elkezdjük 
a különféle foglalkozásokat is. Szeretnék le-
hetőséget biztosítani azoknak, akik valami-
lyen foglalkozásukkal a közösséget tudják 
segíteni. Nekik egy hónapig ingyen adnám 
a termet. Ennek csak az a feltétele, hogy ez 
idő alatt ők sem kérhetnek pénzt a jelentke-
zőktől. Egy hónap alatt kialakul, hogy melyik 
foglalkozásnak van létjogosultsága. A COVID 
miatt most van időnk kívül-belül átalakulni. 
Remélhetőleg mire a látogatók újra bejöhet-
nek az épületbe, addigra teljesen más arcun-
kat tudjuk majd mutatni. A munkatársak is 
nagyon lelkesek, és egy csapatként menete-
lünk előre.

A kastéllyal való együttműködést 
hogyan tudod elképzelni?

Elsősorban az olyan jellegű programokban 
szeretnénk együttműködni, amik az egész 
várost megmozgatják. Legyen az akár utca- 
vagy gasztrofesztivál. Ezek tervezése még 
hátravan.

Pár év múlva milyennek szeretnéd 
látni a Művelődési Házat?

A közösségi élet központjaként, tele élettel 
és programmal. Szeretném, ha az iskolák és 
óvodák rendszeresen eljárnának hozzánk 
olyan ismeretterjesztő programokra, ahol a 
gyerekek észrevétlenül tanulhatnak. A vállal-
kozók, intézmények tartsanak nálunk év végi 
gálákat, bálokat, farsangokat. Ez az egyik vá-
gyam. A másik, hogy olyan minőségi progra-
mokat, színvonalas előadásokat hozzunk ide, 
amikért az emberek eddig Budapestre jártak. 
Párhuzamosan fellendüljön a kulturális és a 
közösségi élet, miközben új dolgok létrehozá-
sával ötvözzük a Művelődési Ház funkcióját 
a modern élet igényeivel. Kicsik és nagyok 
találják meg nálunk a helyüket, a fiatalok pe-
dig érezzék azt, hogy Művelődési Házba járni 
menő. Bízom benne, hogy erre már nem kell 
sokat várni.

N.Sz.

Legyen menő Művelődési Házba járni
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Milyen tervei vannak az intézmény külső-belső átalakulására, jövőbeli programjaira, szerepére a város életében, és mindezt 
hogyan tudja összeegyeztetni színészi pályafutásával – ezekről kérdeztük Nyári Darinkát, a Művelődési Ház új igazgatóját 
kicsit kötetlenebb hangnemben, hiszen gyerekkorunkban osztálytársak voltunk.
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– A Pomázi Állatvédő és Állatsegítő Egyesület 25 éves lett idén! Sajnos 
a koronavírus miatt nem volt alkalom a köszöntésre, ünneplésre.

– Lejárt a menhely területére kötött önkormányzati szerződésünk, 
de reméljük, újabb 25 évre ki tudjuk bérelni a területet menhely céljá-
ra. Az egyeztetések folyamatban vannak.

– Egyesületünk túlélt egy vezetőváltást is, reményeink szerint az 
új, energikus, agilis vezetőség megtartja a menhely színvonalát, sőt, 
véghez viszi a szükséges fejlesztéseket.

– Sikertelen volt a 20 éves kennelsor felújítása miatt kiírt „Fogadj 
virtuálisan örökbe egy kennelt” projektünk, sajnos csak 1-2 jelentkező 
volt rá, és nem realizálódott egyetlen kennel felújítás sem.

– 2020-ban sikerült kibővíteni területünket és működésünket is. El-
kezdtük a cica kolóniák felszámolását az utcán. Ivartalanítás és lába-
dozás után visszahelyeztük az idősebb cicákat az eredeti élőhelyükre, 
a családokat, kölyköket pedig befogadtuk, elláttuk, majd gazdához 
juttattuk.

– A Pomázi Polgár előző számában hálásan olvastam azokról, akik 
„Önzetlenül tesznek embertársaikért” – újságot terjesztenek és élel-
miszert osztanak ingyen, a szabadidejükben. Hálásak lehetünk nekik 
ezért és köszönjük munkájukat. Mindig jó ilyet olvasni, mert ezek sze-
rint más csoportok, civil szerveződések is megtapasztalják, amit mi 
25 éve, minden nap végzünk. Saját szabadidőnkben, önként, anya-
gi ellenszolgáltatás nélkül (sőt, komoly privát anyagi befektetéssel) 
üzemeltetjük a menhelyet. 25 éve, évente január 1-től december 31-ig. 
Az utcákon vagyunk és a menhelyen – mindenféle hála, elismerés és 
rendszeres önkormányzati anyagi segítség nélkül. Hétköznapjainkat 
nem lehet „normálisnak” nevezni, hiszen minden napunk arról szól, 
hogy a hivatalos munkánk után/előtt, a háztartás és a gyerekek ellá-
tása mellett végezzük az állatvédelmi tevékenységet. Több társammal 
folytatjuk naponta ezt az önként vállalt, néha szívszorító, néha szív-
derítő szélmalomharc-munkát. Számomra ők, az egyesületi társaim a 
hétköznapi hősök.

2020. évi statisztikánk
3285 munkaórát dolgoztunk le önként, részben közfeladatot ellátva
112 befogadott kutya
84 örökbeadott kutya
32 közvetített kutya gazdikeresés
72 utcáról hazajuttatott chipes, gazdis kutya
30 befogadott cica
25 örökbeadott cica
40 közvetített cica gazdikeresés
21 ivartalanított, visszahelyezett cica

– 2020-ban a COVID-helyzet miatt kénytelenek voltunk egy kennelt 
„COVID-kennellé” nyilvánítani, mert több idős ember kutyáját vettük 
át (ingyenesen) megőrzésre és ellátásra a gazdi betegségének idejére. 
Szerencsére a gazdáik meggyógyulása után minden kutyus hazake-
rült.

– Terveink között szerepel, hogy 2021-ben további 3 „COVID-ken-
nelt” (mobil kennelt) szerzünk be.

– Év végén sikerült egy 20 év körüli autót vennünk, mert már egy 
éve nem volt autónk, az egyesületi tagok a saját autójukkal, (saját 
üzemanyaggal) látták el az állat és hús szállítást napi szinten. Ezt az 
autót az egyesületi tagok és néhány magánszemély adományából vet-
tük, hálásan köszönjük nekik a segítséget! Sajnos az önkormányzat 
és a megkeresett (pomázi) cégek nem tudtak segíteni. Azért reméljük, 
hogy egyszer majd nekünk is lesz egy új autónk…

– Hálásan köszönjük azoknak, akik idén támogatást nyújtottak, ki-
jártak hozzánk sétáltatni, élelmet hoztak, egy-egy nagyobb, többszáz-
ezres műtétünket anyagilag támogatták, részt vettek a meghirdetett 
programjainkon.

Kérjük, gondoljon ránk mindenki a májusi SZJA bevallásnál is, és ha 
továbbra is szimpatizálnak tevékenységünkkel, akkor hálásak leszünk 

a tárgyi és anyagi adományokért! Egyedül nem megy, csak jóakaratú, 
lelkiismeretes támogatók segítségével tudunk megfelelően működni.

Állatotthonunkban igyekszünk lehetőségeinkhez mérten minden 
évben fejleszteni valamit, már 2021-re is vannak terveink. Tennivaló-
ink listája olyan hosszú, mint a Háború és béke. Kívánom magunknak, 
hogy (támogatóink segítségével) még újabb 25 évig el tudjuk látni ön-
ként vállalt feladatunkat.

Végezetül mindenkinek BOLDOG ÚJ ÉVET kívánunk, remélve, hogy 
a jövő év kiszámítható, boldog, sikeres és vírusmentes lesz.

Mezei Szilvia
Pomázi ÁVE
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A 28 éves Pomázi Polgárőrség ma a fennmaradásért küzd.
Megdöbbentő, de a jelenlegi közbiztonsági helyzet ellenére a város-

vezetés totális, egész pályás letámadást indított ellenünk.
A Pomáz TV-ben, a testületi üléseken, a közpénzből fenntartott 

városi újságban egyaránt valótlan állítások és cikkek jelennek meg 
velünk kapcsolatban.

Mindez egyoldalúan, a másik fél, jelen esetben a Pomázi Polgárőr-
ség véleményének, álláspontjának ismertetése nélkül.

A városvezetés mindenhol azt hangoztatja, hogy ők semmit nem 
akartak ránk erőltetni, és hogy velünk nem lehet megegyezni.

Szeretnék ismertetni három olyan konkrétumot, amit feltételként 
szabtak és ami akadálya volt a megegyezésnek.

1. Az állandó, hajnalig tartó éjszakai járőrözés. Természetesen 
szoktunk éjjeli szolgálatot vállalni, de azzal a rendszerességgel, amit 
polgármester úr erőltetett, a dolgozó tagjaink munkájuk mellett nem 
tudták felelősen, főként szerződésben vállalni.

2. Polgármester úr törekvése, miszerint a Tűzoltóság alá integrálja 
a Polgárőrséget nem lehetséges. Ahogyan az Önkormányzati Tűzoltó-
ságok köztestületek, 2012. februárjától a Polgárőrség is köztestület!

3. A közterületesekkel és a városőrökkel való együttműködés, a 
közös szolgálat, ez jól hangzik kifelé, de a gyakorlatban azt várták 
tőlünk, hogy segítsük a köztereseket a munkájukban, a lakosság meg-
bírságolásában, információval, kiszállítással stb. A POMÁZI POLGÁR-
ŐRSÉG NEM BÍRSÁGOL, MI NEM EZÉRT VAGYUNK, HANEM HOGY 
SZOLGÁLJUK, SEGÍTSÜK A POMÁZI EMBEREKET. Nem fogjuk a 28 év 
alatt kialakított bizalmat tönkretenni egy ilyen vállalással!

Ahogy az elmúlt 28 évben mindig, most is törekszünk az aktuális 
városvezetéssel az együttműködésre.

Nem úgy, ahogy az új városvezetők kitalálták, hanem úgy, ahogy 
egy független, civil polgárőrségnek működnie kell.

Ahogy mindig is működtünk. Munka mellett szolgálunk, térítés nél-
kül a szabadidőnket adjuk a köz szolgálatára.

Járjuk a várost, figyelünk, igény szerint biztosítjuk az önkormány-
zati és civil rendezvényeket, és segítünk, ahol kell.

Minden törvény által előírt együttműködési kötelezettségnek eleget 
tettünk és teszünk ma is! EGYÜTTMŰKÖDÜNK AZ ORSZÁGOS POL-
GÁRŐR SZÖVETSÉGGEL, A MEGYEI SZÖVETSÉGGEL ÉS A RENDŐR-
SÉGGEL. EZEKET EDDIG SEM ÉS EZUTÁN SEM AZ ÖNKORMÁNYZAT 
DOLGA SZABÁLYOZNI.

Függetlenségünk megőrzésének az lett az ára, hogy a 2006-ban kö-
tött szerződésünket, amelyben a havi kb. 130 000 Ft-nak megfelelő 
összeget kaptuk a működési költségekre, az új városvezetés részéről 
2020. december 31-én egyoldalúan felmondták.

Szeretnénk világossá tenni, hogy a Polgárőrség ahogy az elmúlt 28 
évben sosem, most sem politizál.

Tagjainak egyetlen célja városunk szolgálata, Pomáz biztonságo-
sabbá tétele. Bármely oldalról szívesen fogadjuk minden önkormány-
zati képviselő tisztességes kiállását a munkánk mellett, aki Pomáz köz-
biztonságáért elkötelezett és szót emel a Pomázi Polgárőrség mellett.

Mert feladat van bőven a városban...
Tisztelettel, Pomázi Polgárőr Egyesület
Utóirat a Gillinger László utolsó mondatára: – NEM, NEM FOG 

ELTŰNNI, A POMÁZI POLGÁRŐRSÉG VOLT, MŰKÖDIK ÉS LESZ!

Nem kívánom minősíteni a fenti levelet, de néhány pontjára muszáj 
reagálnom. Könnyű úgy küzdeni a fennmaradásért, az állítólagos 
egész pályás letámadás ellen, hogy közben a város ezt a küzdelmet 
finanszírozza. A Pomázi Polgárőrség ebben a nehéz gazdasági évben 
az önkormányzattól 2.399.000 forint támogatást kapott. Van-e Po-
máznak még egy olyan civil szervezete, aki ekkora támogatást kapott 
volna? Segítek: nincs. Ennyit a letámadásról és ellehetetlenítésről.

A felsorolt állítólagos konkrétumokra (a Polgárőrség részéről eluta-
sított együttműködési megállapodást feltesszük a város facebook ol-
dalára, abban az állítólagos konkrétumokról egy szó sincs):

1. Az állítás nem igaz. Nem várjuk el a Polgárőrségtől az állandó, 
hajnalig tartó éjszakai járőrözést. De azt elvárjuk, hogy a Polgárőrség 
tájékoztassa az Önkormányzatot a saját szolgálatszervezéséről, hogy 
mikor fog járőrözni. Ezt pedig a létszámgazdálkodás miatt tartjuk 
szükségesnek, ugyanis fölösleges egymásra szervezni rendészt, köz-
terület-felügyelőt, polgárőrt. Másrészről, ha lakossági bejelentés, se-
gítségkérés érkezik, a diszpécsernek, a titkárságnak, az ügyfélszolgá-
latnak tudnia kell, hogy ki van kint a területen, akit oda lehet küldeni.

2. Az állítás nem igaz. Sem nekem, sem a tűzoltóságnak nincs olyan 
törekvése, hogy a polgárőrséget a tűzoltóság alá integráljuk. A Pomázi 
Tűzoltóság szervezeti formája az 1996. évi XXXI. tv. alapján valóban 
köztestület, míg a Polgárőrség szervezeti formája Egyesület. Javaslom 
olvassa el a levél írója a saját alapszabályukat és a polgárőrségről 
szóló 2011. évi CLXV. törvényt. Az országos szerv szervezeti formája 
a közhasznú jogállású köztestület, a területi szervei és a helyi polgár-
őrségek egyesületek.

3. Az állítás nem igaz. Pomázon 4 fő intézkedésre jogosult közte-
rület-felügyelő státusz van. Intézkedni – ami nem bírságolást jelent 
– legalább 2 fő szükséges, azaz legfeljebb 2 járőrpárt lehet szervez-
ni. Amennyiben ebben partner lett volna a polgárőrség, Pomázon 
megduplázhattuk volna az intézkedésre képes járőrpárok számát. 
A polgárőr a polgárőri szolgálat ellátása során hatósági jogkörrel nem 
rendelkezik, ellentétben a közterület-felügyelővel, vagy rendésszel. 
Érdekes módon a polgárőrségnek semmi kifogása nincs a rendőrség-
gel való közös szolgálatellátás ellen, pedig a rendőr ugyanúgy – sőt 
még jobban – intézkedésre, sőt büntetés kiszabásra jogosult. Ez nem 
zavarja a T. Levélírót?  

Szeretném végezetül felhívni a T. Levélíró figyelmét, hogy a közbiz-
tonság és a közrend megteremtése és fenntartása állami monopóli-
um. A helyi közbiztonsággal kapcsolatos önkormányzati feladatok 
ellátása pedig önkormányzati feladat. Amennyiben ebben az önkor-
mányzati feladatellátásban a Polgárőrség részt kíván venni, azt csak 
az önkormányzattal kötött együttműködési megállapodás és most 
hatályos – nem 2006-ban volt hatályos, azóta hatályon kívül helye-
zett – jogszabályok alapján történhet. Közpénz csak így fizethető ki. 
Amennyiben az önkormányzattól függetlenül, civil polgárőrségként, 
megállapodás nélkül kíván működni, úgy sok sikert kívánunk hozzá!

De a kérdés felmerül: Kinek az érdeke, hogy Pomázon ne legyen 
rend?

Leidinger István
polgármester

Köszönjük, még durcásak sem vagyunk! 

Az utolsó szó jogán, azaz nem az muzsikáltat, aki fizet?
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Egy olyan jelenség kapcsán fordulok Önhöz 
és közvetve lakótársaimhoz is, mely nem új 
keletű ugyan, de azt gondolhatná az ember, 
hogy mára már végleg kiszorult az önkor-
mányzati kommunikációból. Nem úgy az 
országos médiából, ahol sajnos egyre divato-
sabb a populista, trollkodó, néha már fröcsö-
gő véleményözön.

Azzal, hogy városunkban is civil egyesület 
váltotta a kádertöbbségű vezetést, sokkal 
könnyebb rámutatni a féligazságokra, csúsz-
tatásokra, szándékos mellébeszélésekre, 
egyszóval a tényekre és ami mögöttük van.

És ha már civil, van itt még egy fontos 
körülmény, a mormogás joga! Avagy a jus 
murmurandi, mely már az ókori Rómától ré-
sze minden magára valamit is adó társadalmi 
alapjogoknak. Fontos tudni, hogy megilleti a 
pórnépet is. Sőt, elsősorban őket. Hívjuk ezt 
ma szólásszabadságnak. Az alábbi írás ennek 
a tradíciónak okán született.

E röpke történelmi áttekintést az indokol-
ta, hogy már lassan tizenöt év elteltével is 
hallok utalásokat arra a hárommilliárd adós-
ságot is meghaladó borzasztó hagyatékra, 
aminek én voltam a főfelelőse. Most megint 

hallani hitelfelvételről, örökölt számlatarto-
zásokról, adóemelésről meg hasonlókról.

Tisztelt Polgármester Úr!
Úgy gondolom, hogy a testületi asztalnál 

ülő egy-két potentát ilyen (köz)véleményfor-
máló megjegyzései hallatán bizony kötelező 
lenne a helyesbítés.

Idén ősszel hangzott el egy képviselő- 
től. „Az előző három ciklusból kettőben 
folyamatosan ott lebegett az a 3 milliárd fo-
rintos adósság. A harmadik ciklus volt az, 
amikor a kormány konszolidálta az önkor-

mányzatot, ekkor voltak a legnagyobb fej-
lesztések is.” 

Nem egy átgondolatlan elszólásról volt 
szó. Előzménye is volt. Ugyancsak ez a képvi-
selő jegyzett egy országos napilapban cikket 
egy évvel korábban, „Megkezdődött Pomáz 
ellenzéki eladósítása” címen. „Kétszázmillió 
forint folyószámlahitel felvételéről döntött 
Pomáz új, balliberális vezetése,… Pomáz 
2014-ben megszabadult az előző vezetések 
alatt felhalmozott csaknem hárommilliárd 
forintos kezelhetetlen adósságállományától. 
Mindemellett a városba az elmúlt öt évben 
csaknem hárommilliárd forint pályázati pénz 
érkezett, amelyből régen várt fejlesztéseket 
sikerült megvalósítani – fogalmazott a poli-
tikus, hozzátéve: Pomázt tehermentesen ad-
ták át októberben az új vezetésnek.” (Név és 
kádertagság a szerkesztőségben.)

Amúgy sem a személy, hanem a jelenség 
a fontos. Pontosabban a tények, melyek a 
következők.

Legyen világos. Voltunk mi, a gonoszok 
2002–2006 között. Ezt követően a nevezett 
három cikluson keresztül ők, a nehézsorsúak. 
Majd most ez a fránya „balliberális” KV...

Az állításokra természetesen nem én vá-
laszolok, hanem a 2012-ben zárult Állami 
Számvevőszéki vizsgálat dokumentumából 
idézek! Nyilvános jelentés, megtalálható a 
neten. Ebben a tőlünk 2006-tól örökölt ál-
lapotokat is beleértve(!), az azt követő több 
mint négy évet meghaladóan, a teljeskörű 
önkormányzati gazdálkodás dokumentált. 
Több mint tanulságos.  

ÁSZ jegyzőkönyvben ez áll. „Az Önkor-
mányzat pénzintézeti kötelezettségeinek ál-
lománya (magyarul folyószámla-munkabér 

hitelek, kötvénykibocsátás stb.) 2006. de-
cember 31-től 2011. június 30-ig közel a há-
romszorosára – 1102,9 millió Ft-ról 3291,3 
millió Ft-ra – nőtt.” Tehát az örökölt 1,1 milli-
árdból, – amiben benne volt a vásárolt Alcse-
vicei földvagyon is, – sikeredett 3,3 milliárd 
adósságot produkálni.

Érthető, hiteles, nincs mellébeszélés!

Aki meg további csacska részleteket bá-
torkodik hozzátenni ellentétes igaza alá-
támasztására, az amúgy valóban összetett 
problémához, mint pl. a pénzügyi egyensúly, 
adósságkezelés, vagyongazdálkodás, belső 
kontrolok stb. kérdésköreiből, az nagyon 
kösse fel a fehérneműjét. Az ÁSZ-szal szem-
ben kell érvelnie!

A másik állításban azt olvashatjuk, hogy 
a nyomasztó évek után csak a harmadik cik-
lusban sikeredett nagyokat fejleszteni. Ez 
sem előzmény nélküli összefüggés. Minden 
választáskor előjött hasonló. „Sok éven ke-
resztül hónapról-hónapra, napról-napra élt 
önkormányzatunk,.. Akkor sajnos nem gon-
dolhattunk fejlesztésekre, csakis a törlesztő 
részletek kifizetésére.” 

Azt kell, hogy mondjam hála istennek, 
ez sem így igaz. Ez áll az ÁSZ jelentésben: 
„A  2007–2010. években az Önkormányzat 
adatszolgáltatása alapján a 2010. december 
31-ig befejezett (3593,1 millió Ft értékű) fej-
lesztés és felújítás…”                                                       

Hogy mit, mennyiért az most más kérdés, 
de 3,6 milliárd Ft értékű fejlesztést és felújí-
tást nem lehet „csődközeli” helyzetben vég-
hez vinni, ugyebár.

Miért tanulságos mindez a fentieken túl? 
Mert ezt az Állami Számvevőszéki vizsgálatot 
kötelezően „megvitatta” a testület a 2012. 05. 
22-én tartott ülésen. Az idézőjel indokoltsága 
mindazok számára világos lesz, akik elolvas-
sák az erről készült jegyzőkönyvet és össze-
vetik az ÁSZ jelentéssel. Szánalmas! Akik, 
amivel hozzászóltak, és akik, amiért hallgat-
tak. Az akkori pénzügyi és ellenőrző bizottsá-
gi elnök a már fentebb idézett képviselő volt.

Ezek tehát a tények. És hogy mi van mö-
göttük? Nos, azt ezek után mindenkinek ma-
gának kell kikövetkeztetnie. Én azt mondom, 
hogy még a helyi hatalom megtartásához, 
vagy éppen megszerzéséhez, sem szabad 
szándékosan félrevezetni, becsapni a lakó-
társainkat. Mert ez nem csak morális kérdés. 
A hamis adatokra való hivatkozás, az erre 
épülő eredmények minősítése, a következ-
mények elhallgatása, már alapvetően vezetői 
alkalmassági kérdés. És mint olyan, számom-
ra nem tolerálható.   

                                                                 
Golub Athanász

2002–2006 között Pomáz polgármestere
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Mikor lett hárommilliárdos adósság az egymilliárdból? 
Tisztelt Polgármester Úr!



Az utóbbi időben sokszor hallottuk, hogy ez 
a karácsony most más lesz, nem jönnek a 
családtagok, nem látogatnak meg a rokonok, 
nincsenek vásárok, és sok más program is el-
marad…

Szerencsére a világító, élő adventi kalen-
dáriumban semmi nem változott, egyedül a 
létszámunk nőtt! Egyre több ember ismerte 
fel, hogy az idei évben még nagyobb szüksé-
günk van az összetartásra, egy olyan közös-
ségi játékra, ahol a résztvevők a vírushelyzet 
ellenére teljes biztonságban, családonként 
indulhatnak ablak-lesre, de mégis egy közös-
ség tagjaiként.

A Pomázon 2019-ben indult játékban a ha-
gyományos csoki adventi naptárat váltottuk 
át egy nagyobb térben játszódó, élő adven-
ti kalendáriummá, amelyhez kapcsolódva a 
Facebook-on alakult az „Advent Pomázon” 

csoport.  Tagjai közül sokan jelentkeztek dí-
szítőknek, így mindennap más családok abla-
kában gyúlnak fel az adventi fények.

Sötétedéskor bárki útra kelhet, hogy felfe-
dezze, „virtuálisan kinyissa” az aktuális abla-
kokat. A játék élményét az is fokozza, hogy 
a résztvevők nem tudják pontosan, hogy me-
lyik háznál kell keresniük az aznapi, számmal 
ellátott ünnepi dekorációt.  Segítségül regge-
lente egy aktuális térképszelvényt látnak a 
csoport oldalán, ami alapján útnak indulnak.

Az online térben egyre többet vagyunk 
jelen, vásárolunk, most így tartjuk a kapcso-
latot a távol élő szeretteinkkel is. Kitekinthe-
tünk a világba, és ugyanúgy bárki betekint-
het hozzánk Pomázra. 

Mit láthattunk Pomázon az adventi 
időszakban?
Esténként megelevenedett a város. Családok, 
barátok kis csoportokban sétáltak, keresgél-
tek.  Útközben találkoztak, boldogan üdvö-
zölték egymást, bejárták a város azon részeit, 
ahol még sosem jártak. Mámorító érzés volt 
látni, ahogyan a gyerekek, a felnőttek is izga-
lommal várták a soron következő ablakot, és 
a meglepetést.  A díszítők többsége kihelye-
zett édességgel, útravaló idézettel kedveske-
dett nekik.

Este az „ablakvadászok” a közösségi olda-
lon található csoportban fényképekkel szá-
moltak be az élményeikről. Szavakkal nem 
lehet leírni a felfokozott hangulatot. Ki kell 
menni velük, együtt sétálni, érezni, egyszerű-
en közel engedni magunkhoz az élményt.

Minden nap végén a feltöltött képekből 
összefoglaló készült. Ezzel azonban még 
nem zárult az élmények hada, az ünnepekre 
videó, és a Google térképen nagyítható ab-
lak-képes térkép is készült.

Hogyan indult a kezdeményezés?
Solymáron láttam meg a játékot, és testhez 
álló feladatnak láttam, mert ismerős vagyok 
a számítógépes munkában, szervezésben. 
Télen az időm is enged ezzel foglalkozni, úgy-
hogy arra gondoltam, akkor igen, tegyük játé-
kosan ünnepibbé a karácsonyvárást.

Tavaly, az első évünkben 96 ablakot dí-
szítettünk, idén már ez a szám jóval százon 
felüli. 

Bárki díszíthet, aki november 1-30 között 
jelentkezik. A lelkesedésen kívül fontos az is, 
hogy a dekorációban láthatóvá kell tenni a 
kapott számot. Ez nem mindig sikerül elsőre 
tökéletesen, épp ezért biztatok minden részt-
vevőt, tartson főpróbát.

A díszítők ötletessége határtalan: volt, aki 
a járdára útvonalat rajzolt, vagy kiskosárban 
engedte le az emeletről az édességet. Egyik 
lépcsőház bejáratánál egy kandalló várta 
a vadászokat. Körbe állva melegedhettek a 
szívek csemegézés közben. Nem egy helyen 
karácsonyi zene szólt és dalra fakadtak a 
gyerekek is. Sok házigazda a kapuban várta 
a keresőket.

A gyerekek körében is izgalmas program 
decemberre. Nem rettenti el őket még az eső, 
a sár, a sötétség sem, gumicsizmában, fej-
lámpával felszerelkezve olvassák a térképet. 
Egyszerűen nem lehet betelni a látvánnyal, a 
hangokkal, benne a pezsgéssel. Leírhatatlan 
érzés!

Jövőre folytatjuk!
Érdemes felkeresni a Facebook/Advent 

Pomázon csoportot.
Kupás Ildikó

Közösséget teremt az élő adventi kalendárium

13

önkormányzatunk• 2021. január Értékeink

Pomáz Városa ezúton szeretné meg-
köszönni Kupás Ildikó lelkesedését és 

munkáját, amivel heteken keresztül szer-
vezte ezt a kicsiket és nagyokat egyaránt 
megmozgató, örömteli Karácsonyvárást.

  Vadászok „munka” közben



István
Király

Gyógyszertár
Cím: 2013 Pomáz,
Kossuth utca 15.

Telefon: 06-26-325-462
Nyitvatartás:

Hétfőn és csütörtökön: 
7–19-ig

Kedden, szerdán és 
pénteken: 7–18-ig

Szombaton: 8–13-ig

Kőhegy
Gyógyszertár

Cím: 2013 Pomáz,
Jankovich Gyula utca 2.
Nyitva: hétfő–péntek:

8–19 óráig
Szombaton: 8–13 óráig

Telefon: 06-26-326-240,
06-26-786-825

www.kohegy.hu
patika@kohegy.hu

Vörösmarty
Gyógyszertár

Cím: 2013 Pomáz,
Vörösmarty utca 12.

Telefon: 06-26-326-402

Nyitvatartás:
Hétfőtől péntekig:

8–18 óráig
Szombaton:
8–12 órág

Bojler szerviz
Hajdú és olasz bojlerek

javítását, cseréjét,
vízkőtelenítését vállalom
a hét bármilyen napján.

Telefon: 06-30-708-6052

Villanyszerelés
• elektromos hibaelhárítás
•  szerelvények (biztosítéktábla, 

konnektorok, kapcsolók cseréje)
• fogyasztók szakszerű bekötése
• bojlerek javítása, vízkőtelenítése
• lámpatestek szerelése, javítása

Telefon: 06-30/879-0635

REDŐNYÖK
(Alumínium, fa, műanyag)

Szalagfüggönyök, harmonikaajtók,
napellenzők, szúnyoghálók,

fixes és mozgatható kivitelben
reluxa, roletták, gurtnicserék

javítások 
EGÉSZ NAP

Telefon: 06-30-987-1237

Tetőfedő–bádogos–ács
munkák, valamint

lapos tetők szigetelése
Tel.: 06-70-578-1468

e-mail:
badogosbela47@gmail.com

Görögkatolikus Parókia
Istentiszteletei

a Szent Miklós kápolnában
(Karitász Ház)

Vasárnap
9.00 Szent Liturgia

Szerda
18.00 Szent Liturgia

1-2-3. Péntek
18.00 Vecsernye

Dr. Mosolygó Péter
parókus

Lelkészi Hivatal:
2013 Pomáz, Ond utca 2.
Telefon: 06-30-316-6345

pomaz.görögkatolikus.hu

A református gyülekezet 
állandó alkalmai:

Hétfő: 9.30 baba-mama kör
(a hónap 1. és 3. hétfőjén)

17.00 imaóra (páratlan heteken)
18.00 énekkari próba

Kedd: 18.00 kékkereszt
Szerda: 18.00 bibliaóra

Péntek: 19.00 ifj. bibliaóra
Vasárnap: 10.30 istentisztelet,

10.30 gyermek istentisztelet
Nyilas Zoltán

Református esperes
Lelkészi Hivatal:

2013 Pomáz, Hősök tere 1.
pomáz-csobanka@reformatus.hu

Telefon: 06-26/325-297

Római katolikus miserend
Vasárnap
  8:00 Plébániatemplom
11:00 Plébániatemplom
18:00 Szent Miklós kápolna
Szombat – előesti vasárnapi mise
18:00 Plébániatemplom

Hétköznap
Kedd, csütörtök
  7:00 – Plébániatemplom
Szerda, péntek
18:00 – Szent Miklós kápolna

Fumagalli Carlo,
plébániai kormányzó 

Evangélikus Istentisztelet

Minden vasárnap 10 órától 
a szentendrei Evangélikus 

Templomban (Luther tér 1.)

Szeretettel várják az Isten-
tiszteletre a pomáziakat is. 
Illetve az online is követ-

hető.

Lelkész: Horváth-Hegyi 
Olivér

Tel.: (20) 824-2789

E-mail: oliver.horvath-he-
gyi@lutheran.hu

RIASZTÓ- ÉS KAMERARENDSZEREK

Vagyonvédelemmel és villanyszereléssel foglalkozó,
közel 25 éves tapasztalattal rendelkező cég vállalja riasztó-

és kamerarendszerek telepítését, szükség esetén távfelügyeletre 
való bekötését.

Tel.: 06-30-202-1254 E-mail: optimalseckft@gmail.com

Méret nettó +áfa bruttó színes 
1/1 (210 x 297 mm) + 3 mm kifutó 40 000 10 800 50 800 60 960
1/2 (178 x 134 mm) 20 000   5 400 25 400 30 480
1/4 (86,5 x 134 mm)   10 000   2 700  12 700  15 240
1/8 (86,5 x 64,5 mm)    5 250     1 415    6 665   8 000
1/16 (41 x 64,5 mm)    2 700       730    3 430   4  115
1/32 (41 x 30 mm)    1 350       365      1 715   2 055

Pomázi Polgár hirdetési tarifák

Kedves Partnerünk!
Továbbra is várjuk megrendeléseiket a megadott elérhetőségeken.

Üdvözlettel: a Pomázi Polgár szerkesztősége



Kétszáz évvel korábbról vannak adataink a 
helyi zsidóságra vonatkozóan. Eszerint az 
1816-os esztendőben létszámuk 78 fő volt a 
településen. A Hitközségüket is ezekben az 
években, 1819-ben alapították. Helytörténeti 
adatok szerint ekkor vásároltak földet teme-
tőnek, és alapították meg a Chevra Kadissát, 
vagyis a Szentegyletet, amin belül Nőegylet 
és Ifjúsági Kör is működött. A temető az Ady 
Endre utca végén található, jelenleg is van 
gondnoka, és ritkán ugyan, de előfordul ma 
is, hogy temetkeznek oda. Legalábbis annak 
felső részébe, az alsó részen csak a régi sírok 
találhatóak. A hagyományuk szerint ugyanis, 
ha egyszer valakit eltemetnek, annak a sírját 
nem bolygatják többé.

A zsidó családok tagjai leginkább iparral, 
kereskedelemmel foglalkoztak, és voltak kö-
zöttük földtulajdonosok is. Híres volt a tele-
pülésen Gottlieb Mózes, övé volt a Beniczky 
utca 35. szám alatt működő kocsma, ahogyan 
a Kossuth Lajos utcában lévő „Négy Szürke” 
is az ő tulajdona volt. Emellett több bérbe-
adható ingatlannal is rendelkezett a falu 
központjában, amiért kiérdemelte a „hatházi” 
előnevet. Felesége nagy földterületet ajándé-
kozott a Gyopár Turista Egyesületnek a Csi-
kóvár-alján turistaház építésére.

A vallásos zsidó közösség első imaháza a 
Hősök terén, a korábbi Takarékpénztár épü-
lete mögött egy földszintes ház udvari részén 
volt. A telket a Fáy család adományozta szá-
mukra. Az imaháznak a leírások szerint egy-
szerű, szokásos berendezése volt. Miután a 
19. század második felében a zsidó lakosság 
létszáma kétszeresére nőtt a településen, 
a korábbi imaház már kicsinek bizonyult. 
A Hitközség tagjai ezért 1892-ben új zsinagó-
ga építéséről döntöttek, amelyet közösségük 
önerőből épített fel.

A zsinagóga számára a telket Boross Gábor 
dédapja, Berger Izsák ajánlotta fel. A család, 
amelynek felmenői már az 1700-as évek óta 
Pomázon éltek, szőlő- és borkereskedéssel 
foglalkoztak, és jelentős földterületeik voltak 
a Messelián. Berger Izsák további adomá-
nyokat is tett az új zsinagóga felépítéséért. 
Köveket hozatott a majdánpolai kőbányából 
az épület alapjához és annak kőkerítéséhez, 
és további jelentős összeget is adományozott 
a célra.

A mai Hunyadi utcában, a település köz-
pontjában, kezdték el építeni az új zsinagó-
gát, amelynek alapkövét 1895. augusztus 8-án 
rakták le, és 1896. augusztus 28-án avatták 
fel. A későbbiekben előkerült az alapítólevél, 
amelyet az épület alapkövében egy réztok-
ban helyeztek el. Abban megnevezték mind-

azokat, akik létrehozásában közreműködtek, 
vagyis: „Fuchs Bernát a hitközség elnöke, 
Berger Izsák a telek adományozója és adója 
(…) Schiller Mór, Epstein Dávid, Pick Izrael 
előljárási tagok, Gottlieb Mózes, Putz Armin, 
Groszmann Izrael építőbizottsági tagok, Tom-
pach József építőmester és Grünberger Aron 
rabbihelyettes mint jegyző.” Meg kell említeni 
még Czurmühl Kálmán 
nevét, aki az asztalos-
munkákat végezte.

A második világhábo-
rú végén, 1944. május 
26-án tartották az épü-
letben az utolsó Isten-
tiszteletet. Ezen a na-
pon deportálták Grósz 
Nándor főrabbit csa-
ládjával és a hitközség 
tagjainak nagy részével 
együtt a csillaghegyi get-
tóba. A hitközség 304 
lelket számlált ekkor, 
közülük 23-an tértek 
haza a koncentrációs 
táborokból.

Boross Gábor visz-
szaemlékezése szerint, 
családjában gyakran 
mesélték, hogy amikor a németek elfoglalták 
a pomázi zsinagógát az ott talált Tórákból, 
amik bőrből készült imatekercsek, cipőtalpa-
kat vágtak ki. Édesapja megőrzött egy ilyen 
cipőtalpat, amelyet később egy izraeli zsidó 
emlékmúzeumnak ajándékozott, jelenleg is 
ott látható ez a pomázi emlék.

A hazatértek 1945 és 1956 között a zsina-
góga mellett lévő Kultúrházban rendeztek be 
egy imatermet, ahol a nagy ünnepek alkal-
mával a Pestről érkezett rabbi tartott Isten-
tiszteleteket. A pomázi zsinagóga sorsa 1961 
augusztusában pecsételődött meg, akkor 
bontották le, a helyére pedig lakóházat épí-
tettek. Alig néhány emlék maradt meg belőle.

A 2011-es népszámlálási adatok szerint Po-
mázon a lakosság 1,5%-a vallotta magát zsidó-
nak, ami nagyjából 250 főt jelent. Vagyis nem 
sokkal többen, mint az 1800-as évek végén.

Egy közösség, amelynek tagjai itt éltek 
közöttünk, erős társadalmi jelenlétet és erős 
önszervező képességet tanúsítva, és akiknek 
többsége a történelem poklában elveszett. 
Akik megmaradtak közülük, azok próbálják 
a gyökereiket újra megtalálni. Több út is van 
erre, van, ahol a szülők nem tudták eltemet-
ni az átélt élményeiket. Miután azokat fo-
lyamatosan próbálták kibeszélni, beépültek 
a leszármazottaik gondolataiba, életébe is. 
Akik később találkoztak hasonló sorsú embe-
rekkel, így építve közösséget. Van olyan út is, 
amikor a legfiatalabb nemzedéket gyerekko-
rában találja meg a jó zsidónak lenni élmény, 
a Szarvason minden évben megrendezett 
nemzetközi táborok során. Ilyen út Boross 
Eszteré is, aki 6 évesen járt először a tábor-
ban, ami nagyon jó élményként maradt meg 

a számára, így évről évre visszatér oda, ma 
már pedig önkéntesként is dolgozik ott. Az 
ottani munka során szerzett tudomást más 
szervezetekről, programokról is, ahol ugyan-
csak önkéntesként kezdett dolgozni. Mindez 
olyanfajta identitást és közösségi élményt 
ad, ami segít a gyökereket megtalálni.

N. Sz.

A zsidóság emlékei Pomázon
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A zsidó közösség évszázadokon át része volt Pomáz mindennapjainak, tagjai a társadalom minden rétegében jelen voltak. Majd 
a második világégés során ez a település életébe beintegrálódott közösség elveszett, jelentős részük többé nem is tért vissza. 
Az ő történetüket idéztük fel a január 27-ei Holokauszt Nemzetközi Emléknap alkalmából. Felelevenítve az egykori pomázi 
zsinagóga történetét is, ami összefonódott az itt élt zsidó lakosság sorsával.

Köszönet a beszélgetésért, gondolatai-
kért, emlékeikért, amelyet megosztottak 
a Boross család tagjainak, Gábornak és 
unokájának Eszternek, Janka Lászlónak 

és Vajda Jánosnak.

  Rajz az egykori zsinagógáról (Forrás: Melczer Géza)

  A helyi zsidó temető régi sírkövei



Többször hangsúlyoztuk már a városi fák 
környezetvédelmi szerepét. Bemutattuk ho-
gyan vesznek részt az oxigén és szén-dioxid 
körforgásban, árnyékolás és párologtatás 
révén hogyan hűsítik utcáinkat, parkjainkat. 
Fontos szerepük van a talaj vízháztartásában 
és a talajpusztulás elleni védekezésben. Ha-
tékony szűrőként tisztítják a levegőt, csök-
kentik a zajterhelést. Élelmet és búvóhelyet 
biztosítanak az élővilágnak.

Miközben lombjaik alatt sétálunk, elgon-
dolkodunk-e azon, hogy a ma velünk élő fák, 
mióta őrzik utcáinkat, kísérik figyelemmel az 
itt lakók mindennapjait? Milyen történelmi 
eseményeknek lehettek szemtanúi hosszú 
életük során? Mert bizony a városi fáknak, 
fasoroknak nem csak a természeti, hanem a 
várostörténeti szerepük is jelentős.

A Hősök tere vadgesztenyéiről számos régi 
fotó található az interneten, közösségi olda-
lakon. A törzsátmérő alapján számított koruk 
60-80 év, de valószínűleg ennél sokkal idő-

sebbek. Egy az 1960-as évek elején készült 
fotón már a mögöttük lévő ház fölé magasod-
nak (1).

Szemtanúi voltak az 1956-os események-
nek (2). 

Láthatjuk őket 1936-ban (3) és 1927-ben 
is (4).

Vajon 1923-ban a Jankovits Gyula szob-
rászművész által készített I. világháborús em-
lékmű felavatásakor ültették őket? (5)

Reméljük az idén és a jövőben ültetett fák 
is hasonlóan magas kort élhetnek meg, és 
sok örömet okoznak majd a lombjaik alatt 
felnövő generációknak.

Gál Noémi
Pomázi Ökokör

pomaziokokor@gmail.com
www.facebook.com/pomaziokokor
Képek forrása: Pomáz régi képeken

www.facebook.com/groups/1606739962894007

Múltunk néma szemtanúi
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2003. november 20-án este a HÉV-ről leszáll-
va éreztem, hogy valami nem stimmel. Mint-
ha egy stadion hatalmas fényei világították 
volna meg az eget Szentendre felé. Na de zöl-
den? Arra nincs is focipálya! A sejtelmes zöld 
időnként pirossal vegyült, majd néhány má-
sodperc múlva leesett a tantusz. Sarki fényt 
látok! Tárcsáztam a mobilon Tepit, amatőr 
csillagász barátomat. Ő csak annyit mondott 
a telefonba, amikor felvette: „Igen, jól látod! 
Sipirc ki a szabad ég alá egy fényképezővel!” 
A csípős hideg ellenére így tettem, ki a Ná-

das-tó mellé, az van legközelebb, ahol nem 
zavarnak a lámpafények észak felé. Jó órán 
át zöld és piros sávok, függönyrojtok mász-
káltak a csillagokkal teleszórt égbolt északi 
felén. A sarki fény telenként ismét várható az 
elkövetkező években, a napfolttevékenység 
11 éves ciklusával együtt, amikor nagy energi-
ájú töltött részecskék dobódnak ki a Napból, 
majd a Földet elérve annak mágneses tere a 
sarkok közelébe téríti őket, ahol a felső lég-
körben a gázokat gerjesztik, amelyek fényt 
bocsátanak ki. A jelenség hasonlóan műkö-
dik, mint a neon fénycsövek.

A következő látványos jelenségre sok 
amatőr csillagász készült, 2012. június 6-án 
ugyanis a Vénusz bolygó égi pályáján a Nap 
elé tévedt. Ennek megfigyeléséhez hajnalban 
kivonultam a Klisszára, ahol már számos 
amatőr csillagász távcsövekkel felszerelkez-

ve várta a napkeltét. A jelenség jó fél órán át 
tartott, távcsővel, fényképezővel jól látható-
vá vált a kis fekete korong a vöröslő Napban. 
Ez már nem olyan gyakori jelenség, 2117-ben 
lesz az ismétlés.

Halójelenségekkel sokkal gyakrabban ta-
lálkozhatunk. Ilyenkor a légkör ~10 km ma-
gasságú részén parányi jégkristályokká fagy 
a pára, amelyek apró prizmaként megtörik a 
Nap fényét, különleges, fényes ábrákat raj-
zolva az égre. A kirajzolódó jelenség a kristá-
lyok alakjától, helyzetétől függ. A leggyako-

ribb talán a melléknap, amely az alacsonyan 
álló Nap mellett, tőle 22°-ra jelenik meg, akár 
mindkét oldalon. Hasonló a 22°-os ív, félkört, 
vagy teljes kört rajzolva. Ennek tetején látha-
tó az érintő ív.

Az éjjelvilágító felhőkért többek között 
a légkörben az emberi tevékenység során 
felszaporodott metángázt teszik felelőssé. 
A légkör rendkívül ritka, külső rétegében, a 
mezoszférában 76 és 85 km közötti magas-
ságban a napsugárzás hatására a metán el-
bomlik és víz képződik belőle, amely rögvest 
nanométeres méretű jégkristályokká fagy, 
ritkás, a fényt jól megtörő felhőt képezve, a 
kristályok növekedése pedig rendkívül apró, 
nanométeres méretű porszemcséken kez-
dődik, amelyek mikrometeoritok légkörbe 
csapódásakor jönnek létre. Naplemente után 

vagy napkelte előtt egy órával látszódnak, 
amikor a Nap ezeket a nagy magasságban 
lévő felhőket már megvilágítja, de az észlelés 
helyén a Föld görbülete miatt sötét éjszaka 
van. A jelenséget 1885-ben észlelték először, 
a XX. század elején ritkán, de manapság min-
den nyáron találkozhatunk vele. Pomázról 
többször is láttam 2020 nyarán.

Néhány évente egy-egy szabadszemes üs-
tökös is megjelenik az égen. Ezek az égi ván-
dorok a Naprendszer külső részéből érkeznek 
elnyúlt ellipszis pályájukon a Nap közelébe. 
Jégből, porból és fagyott gázokból álló néhány 
kilométeres égitestek, amelyek a napsugárzás 
hatására felmelegszenek, és párologni kezd a 
bennük lévő gáz és víz. A párolgás hatására 
kilökődnek a gázok és a por, több millió kilo-
méteres távolságba, amelyet a napszél gyen-
ge tolóereje és a Nap mágneses tere hosszú 
csóvába rendez. 2020 nyarán már az éjjelvi-
lágító felhők közt is látható volt a NEOWISE 
üstökös, de igazán a sötét éjszakában látszó-
dott. A kertünkből sikerült is megörökíteni 
egy egyszerűbb fényképezőgéppel, állványról.

A leggyakoribb égi jelenség a szivárvány, 
amely az esőcseppeken kétszer megtörő és 
vissszatükröződő Nap (ritkábban Hold) fé-
nye. A legszebbet talán 2015. november 30-án 
sikerült megcsípnem a HÉV-állomás mellett.

A legfrissebb, látványos jelenség megfi-
gyeléséhez kis szerencse kellett a decembe-
ri ködös időben, mert nem akartak előbújni 
a felhők közül a csillagok. December 13-án 
végre kisütött a Nap, délután nekivágtam 
hát gyalog a Csikóvárnak, majd esteledve 
Lajos-forráson át leereszkedtem a Kőhegyre. 
Onnan végre pazar kilátás nyílt csillagos ég-
gel nyugat felé, ahol megpillantottam az egy-
más felé közeledő Szaturnuszt és Jupitert az 
Oszoly felett a Petőfi-kilátóból. A két bolygó 
napról-napra közeledik, hogy december 21-
én a szabad szemes észlelő számára szinte 
eggyé olvadjon. A 18. század óta nem volt 
ilyen mértékű Jupiter – Szaturnusz együttál-
lás és 2080-ig nem is lesz hasonló közelség.

Lenkei Péter

Égi tünemények városunk felett
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Lehorgadt fejjel kullogva csodákról maradunk le, amelyeket az égbolt mutat nekünk. Pedig ezek nem is olyan ritkák, szeren-
csés esetben városunkból is megpillanthatjuk őket. De csak akkor, ha néha az eget is kémleljük.

  Sarki fény Szentendre felé

  Vénusz átvonulás a Nap előtt

  Halójelenség – Melléknap az alacsonyan álló 
Nap mellett

  Szivárvány a HÉV-állomásnál



„Digitális eszközök a komplex tehetségfejlesztésben” címmel 
845 000 Ft-ot nyert az iskola. A diákok zenei, intraperszonális és in-
terperszonális készségeinek fejlődéséhez, színpadi jelenlétük maga-
biztosságának kibontakoztatásához szükség van korszerű technikai 
eszközökre. A ritmusérzék, az improvizációs képesség, a zenei meg-
figyelések pontos kialakítása a saját hangszeres tudás élményszerű 
fejlesztése történik a pályázatban kért modern digitális eszközökkel 
(looper pedál, Boomwhackers „hangzó csövek”, Korg digitális zongora, 
keverőerősítő). Ezek a használati tárgyak a diákok tanulási motiváció-
it erősítik, és lehetővé teszik a korai tehetségfejlesztést.

„Rajzoljunk színpadra filmet!” – a pomázi Zens Színpad Macskafogó 
feldolgozása címmel 1 100 000 Ft-ot nyert az iskola. A színjátszóink fia-
tal tehetségeinek csoportja élő zenés előadás keretében fogja bemutatni 
Szikora Róbert-Valla Attila: Macskafogó című musicaljét. A tehetséggon-
dozó programban a tanulók komplex tehetséggondozásban részesülnek 
a szabadidős tevékenység keretein belül. A közös alkotáson keresztül 
több művészeti ágba (színművészet, zene, tánc) is belekóstolhatnak, ez-
által fejlődnek a zenei, interperszonális és mozgásos készségeik.

Testvérmúzsák Alapítvány
„HangSzín – digitális élményalapú komplex tehetséggondozó 
program” – címmel 1 150 000 Ft-ot nyert a pomázi Teleki-Wattay Mű-
vészeti Iskola köré szerveződött Testvérmúzsák Alapítvány.

A program a kiemelt tehetségű és tehetségígéretes tanulók részé-
re olyan átfogó és hiánypótló ismeretanyag megszerzésére ad lehe-
tőséget, amely minden előadó művészetet tanuló számára hasznos 

lehet. A diákok megismerkednek a szcenika, benne a hangtechnika 
területeivel, a gyakorlatban is használva azon elektronikus és digitális 
technikai eszközöket, amelyek segítik színpadi szereplésüket, alkotó 
tevékenységüket.

Pomázi Ifjúsági Fúvószenekar Egyesület
„Harmadik dimenzió – A Pomázi Ifjúsági Fúvószenekar tehetség-
fejlesztő programja” 1 000 000 Ft-ot nyert a pomázi Teleki-Wattay 
Művészeti Iskola fúvószenekara köré szerveződött egyesület.

A program olyan összetett tudással vértezi fel tehetségeinket, amely 
birtokában hatékonyabban fejleszthetik fúvós módszerüket, emellett 
olyan fúvókákat, eszközöket hozhat létre, amely a saját adottságaira 
épül! Nem mellékes szempont, hogy projekt innovatív jellege miatt, 
folyamatos kreatív gondolkodásra készteti a növendékeket. 

„A piramis csúcsa – A Pomázi Ifjúsági Fúvószenekar tehetségfej-
lesztő programja”

1 250 000 Ft-ot nyert a pomázi Teleki-Wattay Művészeti Iskola fú-
vószenekara köré szerveződött egyesület.

A projektet az egyesület legtehetségesebb növendékei számára 
dolgoztuk ki. A tehetség piramis tetején lévő, kiemelkedő kompeten-
ciákkal rendelkező tanítványok részére kifejlesztett programban, a 
tehetséggazdagító foglalkozások mellett – tudásunk, tapasztalataink 
megosztásával – felkészítjük tanítványainkat az önálló zenekari mun-
kára, zenei egyesületek alapítására, vezetésére, működtetésére.

Polányiné Takács Judit
intézményvezető

Egyre több készségfejlesztő lehetőség
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A Nemzeti Tehetség Program öt nyertes pályázata a pomázi 
Teleki-Wattay Művészeti Iskolában és a hozzá kapcsolódó 
szervezetekben:

Városunk újszülött lakóit köszöntjük itt 
lapunk hasábjain is, megosztva a szülők, 
hozzátartozók boldogságát. Hiszen az 
öröm valóban mindannyiunké. Kedves 
nagyon-nagyon ifjú pomázi polgárok! 
Boldog, hosszú életet kívánunk!

Szenczi Koppány 2020. 09. 21
Vilezsál Zorka 2020. 10. 15
Nagy Adél Szofia 2020. 10. 27
Andrásics Norina 2020. 11.0 9
Ulics Olivia 2020. 11. 17
Sipos Liliána 2020. 11. 22
Balogh Dorottya 2020. 11. 23
Szentmiklósy Albert 2020. 12. 01

Gólyahírek

Városi Szolgáltató Nonprofit Zrt.
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Városi Szolgáltató Nonprofit Zrt.
2021. évi szelektív hulladékgyűjtési naptár – Pomáz

I. negyedév

Kedves Pomáziak!
Az utcanévjegyzék elérhető a város honlapján, a www.pomaz.hu címen.

Felhívjuk Ügyfeleink figyelmét, hogy az elkülönített csomagolású hulladékok áttetsző zsákban (bármilyen színes, de nem fekete) helyezhetők ki. 
A zsákokban az alábbi hulladékokat lehet elhelyezni: 

1. Műanyag hulladék: Ide tartoznak a műanyag samponos és tusfürdős flakonok, PET palackok, ásványvizes, üdítős palackok, 
valamint a fóliák, szatyrok. Kérjük Ügyfeleinket, hogy egyéb műanyaghulladékot, mint kerti szék, műanyag hordó, festékes doboz, 

műanyag baba, műanyag tányér és evőeszköz ne helyezzenek ki a zsákba. 
2. Tetra pack (italos karton): Ebbe a kategóriába tartoznak a gyümölcsleves és tejes dobozok, amelyeket kimosott állapotban kérünk a zsákba helyezni. 
3. Fém csomagolású hulladék: Ezen kategóriába tartozik az alumínium italos doboz (üdítős, sörös dobozok), valamint az ónozott doboz (konzervdoboz). 
A papír és kartonhulladékot kérjük külön dobozolva vagy összekötegelve kihelyezni. Az ömlesztett, nem összekötözött kartondobozokat nem szállítják el.
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